
РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ СЕРИИ «ФИЛОСОФИЯ»

Кирабаев Н.С. — доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой истории философии факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *главный редактор серии*

Марцева А.В. — кандидат философских наук, ассистент кафедры истории философии факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *ответственный секретарь редколлегии*

Автономова Н.С. — профессор, доктор философских наук, главный научный сотрудник сектора теории познания ИФРАН, *член редколлегии*

Аль-Джанаби М.М. — доктор философских наук, профессор кафедры истории философии факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *член редколлегии*

Гнатик Е.Н. — доктор философских наук, профессор кафедры онтологии и теории познания факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *член редколлегии*

Карпенко А.С. — доктор философских наук, профессор, заведующий сектором логики Института философии РАН, *член редколлегии*

Маслин М.А. — доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой истории русской философии философского факультета МГУ им. М.В. Ломоносова, *член редколлегии*

Маклин Джордж Ф. — PhD (Theology), профессор, директор Исследовательского совета по философии и ценностям Американского католического университета, *член редколлегии*

Марвин Ф. Заед — профессор, главный редактор журнала «Metabletics» (Канада), *член редколлегии*

Найдыш В.М. — доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой онтологии и теории познания факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *член редколлегии*

Нижников С.А. — доктор философских наук, профессор кафедры истории философии факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *член редколлегии*

Павленко А.Н. — доктор философских наук, профессор, ведущий научный сотрудник ИФРАН, *член редколлегии*

Пуллен Жак — PhD (Philosophy), заслуженный профессор департамента философии университета Париж 8, член кафедры философии культуры и учреждений при ЮНЕСКО, *член редколлегии (Франция)*

Псеху Р.В. — кандидат философских наук, доцент кафедры истории философии факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, *член редколлегии*

Степанянц М.Т. — доктор философских наук, профессор, главный научный сотрудник сектора восточных философий Института философии РАН, *член редколлегии*

Тлостанова М.В. — доктор филологических наук, ординарный профессор постколониального феминизма Университета Линчёпинга, *член редколлегии*

Форнет-Бетанкур Рауль — PhD (Philosophy), профессор, президент Общества интеркультурной философии, *член редколлегии (Германия)*

Цвык В.А. — доктор философских наук, профессор, декан факультета гуманитарных и социальных наук РУДН, заведующий кафедрой этики, *член редколлегии*

EDITORIAL BOARD Series Philosophy

Kirabaev N.S. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Department of History of Philosophy, Peoples Friendship University of Russia — *chief editor of the series*

Martseva A.V. — Ph.D. (Philosophy), assistant professor of the Department of History of Philosophy, Peoples Friendship University of Russia — *executive secretary of the series*

Avtonomova N.S. — D.Sc. in Philosophy, full professor and Main Research Fellow of the Department of the Theory of Knowledge, Institute of Philosophy Russian Academy of Sciences — *associate editor of the series*

Al-Janabi M.V. — D.Sc. in Philosophy, full professor of the Department of History of Philosophy, Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

Gnatik E.N. — D.Sc. in Philosophy, full professor of the Department of Ontology and Epistemology, Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

Karpenko A.S. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Department of Logic, Institute of Philosophy Russian Academy of Sciences — *associate editor of the series*

Maslin M.A. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Department of Russian Philosophy, Lomonosov Moscow State University — *associate editor of the series*

[McLean George Francis] — Ph.D. (Theology), Professor Emeritus at the School of Philosophy of The Catholic University of America (CUA), Washington, D.C., and Director of its Centre for the Study of Culture and Values — *associate editor of the series*

Marvin F. Zaed — chair of DiaHumanism Institute, president of the International Committee to Protect Freethinkers (ICPF) and editor-in-chief of the Journal of Brave Minds (JBM) — *associate editor of the series*

Najdysh V.M. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Department of Ontology and Epistemology, Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

Nizhnikov S.A. — D.Sc. in Philosophy, full professor of the Department of History of Philosophy Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

Pavlenko A.N. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Research Group on the “Ontology of Science”, Institute of Philosophy Russian Academy of Sciences — *associate editor of the series*

Jacques Poulain — Ph.D. (Philosophy), professor of the department UNESCO of Philosophy of the Culture and of the Institutes — *associate editor of the series*

Pskhu R.V. — Ph.D. (Philosophy), associate professor of the Department of History of Philosophy, Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

Stepanyants M.T. — D.Sc. in Philosophy, Honoured Scholar of the Russian Federation, Chief Research Fellow of the Department of Oriental Philosophies, Institute of Philosophy Russian Academy of Sciences — *associate editor of the series*

Tlostanova M.V. — D.Sc. in Philology, full professor of the Department of Philosophy, Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration — *associate editor of the series*

Fornet y Betancourt Raúl — Ph.D. (Philosophy), full professor, Institute of The Catholic Theology, RWTH Aachen University — *associate editor of the series*

Tsvyk V.A. — D.Sc. in Philosophy, full professor and head of the Department of Ethics, Peoples Friendship University of Russia — *associate editor of the series*

ВЕСТНИК Российского университета дружбы народов

НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ

Основан в 1993 г.

Серия
ФИЛОСОФИЯ

2016, № 4

Серия издается с 1997 г.

Российский университет дружбы народов

СОДЕРЖАНИЕ

От редакции	7
--------------------------	---

ИСТОРИЯ ВОСТОЧНОЙ ФИЛОСОФИИ

Kirabaev N.S., Al-Janabi M. Prolegomena to metaphysics of al-Ghazali	9
Канаева Н.А. Классификация ошибок оснований вывода в «Нияправешакашастре»	16
Скороходова Т.Г. Методология реконструкции философии индийских мыслителей Нового времени (на примере философии Раммохана Рая)	28
Битинайте Е.А. Концепция развития человека в философии М.К. Ганди	36
Блажкина А.Ю. Понятие природы-син в годяньском тексте «Природа исходит из судьбы»	43

ИСТОРИЯ ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ФИЛОСОФИИ

Павленко А.Н. Проблема «свободы» во взглядах Ф.М. Достоевского (Предопределенность событий мира и бунт против нее маленького человека)	56
Бужор Е.С. Философия символа Вячеслава Иванова и Павла Флоренского	70

ДИСКУССИОННАЯ ПЛОЩАДКА

Fornet-Betancourt R. The tradition of the academic teaching of philosophy in the context of globalisation: an introduction	78
---	----

Alam E.J. Philosophy and culture: the role of religion?	87
Бондарь О.Ю. Архитектоника латиноамериканского идентификационного дискурса в XX в. (Часть вторая)	96
РУКОПИСИ И ПЕРЕВОДЫ	
Псху Р.В. Религиозно-философская герменевтика Г. Оберхаммера (на материале «Шаранагатигады» Рамануджи)	106
Оберхаммер Г. В присутствии другого. «Шаранагатигадья» Рамануджи. Значимый текст вишнуитской религиозной традиции. <i>Перевод с немецкого Н.Н. Даниловой, Р.В. Псху</i>	109
Васубандху. Пудгалавинишчая. Фр. 943—948. <i>Перевод ссанскрита Л.И. Титлина</i> ..	116
Нименская О.С. Межкультурный диалог: Китай и Европа	128
Чэн А. Об универсальности в Китае. <i>Перевод с французского О.С. Нименской</i>	132
НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ	
Саттар А.С. Ранняя рецепция философии Артура Шопенгауэра (Часть 2)	139
Сафина Н.А. Историографический обзор философско-поэтического наследия Веданта Дешики (Венкатанатхи)	145
Нгuyen Van Zyonг. Особенности конфуцианства во Вьетнаме в период с XVI по XVIII вв.	154
Тухикян В. Проблема признания в политической философии Ч. Тейлора	161
В память о профессоре Джордже Маклине	164
НАШИ АВТОРЫ	166

© Российский университет дружбы народов, 2016

BULLETIN

SCIENTIFIC JOURNAL

of Peoples' Friendship University of Russia

Founded in 1993

Series
PHILOSOPHY

2016, N 4

Series founded in 1997

Peoples' Friendship University of Russia

CONTENTS

Editorial note	7
-----------------------------	----------

HISTORY OF EASTERN PHILOSOPHY

Kirabaev N.S., Al-Janabi M. Prolegomena to metaphysics of al-Ghazali	9
Kanaeva N.A. The classification of fallacious reasons in “nyāyapraveśaka-śāstra”	16
Skorokhodova T.G. Modern Indian thinkers’ philosophy: methodology of reconstruction (on the example of Rammohun Roy’s philosophy)	28
Bitinayte E.A. Conception of man’s development in M.K. Gandhi’s philosophy	36
Blazhkina A.Y. Human nature in the Guodian bamboo slips	43

HISTORY OF RUSSIAN PHILOSOPHY

Pavlenko A.N. The problem of “freedom” in Dostoevsky’s views. (The predefiniteness of the world events and rebellion against it of miserable man)	56
Buzhor E.S. Philosophy of symbol by Vyacheslav Ivanov and Pavel Florensky	70

DISCUSSION PLATFORM

Fornet-Betancourt R. The tradition of the academic teaching of philosophy in the context of globalisation: an introduction	78
---	-----------

Alam E.J. Philosophy and culture: the role of religion?	87
Bondar O. Y. The architectonics of the Latin American self-identity discourse in the 20th century (Part 2)	96

MANUSCRIPT AND TRANSFERS

Pskhu R.V. Religious-philosophical hermeneutics of Gerhard Oberhammer (based on Ramanuja's 'Sharanagatigadya')	106
Oberhammer G. In the presence of the other. Ramanuja's 'Sharanagatigadya'. An important text of the Vaishnava religious tradition. <i>Trans. from German by N. Danilova, R. Pskhu</i>	109
Vasubandhu. Pudgalavinishchaya. Excerpts 943—948. <i>Trans. from Sanskrit by L. Titlin</i>	116
Nimenskaya O. S. The intercultural dialogue: China and Europe	128
Cheng A. On the universality in China. <i>Trans. from French by O. Nimenskaya</i>	132

SCIENTIFIC REPORTS

Sattar A.S. The early reception of the philosophy of Arthur Schopenhauer (Part 2)	139
Safina N.A. Historiographical review of philosophical and poetic heritage of Vedānta Deśika (Ve ka anātha)	145
Nguyen Van Duong. The characteristics of confucian in Vietnam from XVI to XVIII centuries	154
Tukhikyan V.A. The problem of recognition in Charles Taylor's philosophy	161
In memory of George F. McLean	164
ON OUR AUTHORS	166

© Peoples' Friendship University of Russia, 2016